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7. 1. 2024 – Pýcha 
1. čtení: Gn 3, 1-6 
 
Píseň: NEZ490 – Když se Pán Ježíš narodil 
  
Základ kázání: Mt 16, 13-26 
  
Kázání: Vážení shromáždění, 

 
co je hřích? 
„Hřích je, co není v souladu s Bohem.“ Nebo, obecněji, „přestoupení 

božského“ – obvykle zákona, řádu. Odpověď, zdá se být, samozřejmá až 
banální. Navíc nesmírně abstraktní. Což je záměrné, protože hřích je tak 
všudypřítomný v lidském světě. Avšak to zároveň působí dojmem, že když 
„je hřích všude, tak není nikde.“ A tak ho nemusíme řešit. Jak by přece 
mohlo být hříchem lhát, podvádět, krást, zneužívat – a že je to normální? 
Jak by mohlo být hříchem, a tak hlubokým problémem, že pravda v 
podstatě nikoho nezajímá – na rozdíl od pocitů? 

Tak si pomožme prvním projevem hříchu – tím je vždy pýcha, a tak 
sebestřednost. Sebestřednost bývá jasná. Ale i při hlubším pohledu do 
pýchy zjistíme, jak moc se automaticky shoduje se sebestředností. A obojí 
navíc splývá s hříchem. 

Co je tedy pýcha – a proto vždy hřích? Moderní jazyky hovoří o 
„přehnaném“ nebo „neopodstatněném sebevědomí.“ Jak se ale měří 
sebevědomí? 

Ale řecký termín hubris (čti: hybris) – tradiční pojem pro „pýchu“ – 
nebo latinské adrogare, které je základem i české „arogance,“ prozrazují 
velmi jasně: 

Adrogare – a tak arogance – znamená: „Pocit, že má jedinec právo 
domáhat se nějakého chování nebo jednání na druhých bez oprávnění.“ 
V širším významu: „Zabrat, přivlastnit si bez oprávnění.“ „Činit si nároky 
bez oprávnění.“ 

A je vymalováno. Arogantní je tedy každý, kdo má (a projevuje) 
dojem, že má právo na to, aby se ostatní chovali, jak on sám chce. Nebo že 
ostatní mu mají dopřát, co on sám chce. Aniž by se byť obtěžoval předložit, 
proč by takový nárok měl mít. Protože v drtivé většině případů žádným 
nedisponuje.  

Ale to je přece úplně běžná věc! Je zcela normální, že lidé mluví do 
věcí i lidí, kterým vůbec nerozumí. O nichž nic nevědí. Natožpak, aby byli 
jakkoli „oprávněni“ k takovým vyjádřením. Protože vlastní „pocit“ k tomu 
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nijak neopravňuje. A tak je úplně běžné, že lidé toho tolik, tolik chtějí – 
samozřejmě od ostatních. A sami na sebe nekladou nároky žádné. Jak 
typicky pyšné a arogantní! 

Zcela samozřejmě i v křesťanských církvích lidé mluví do věcí i dění, 
aniž by k tomu měli jakékoli oprávnění. Protože o dané věci nebo oblasti 
nevědí nic nebo jen strašně málo. Protože nenesou a nehodlají nést za to, do 
čeho mluví, žádnou zodpovědnost. Ale přece jsou plní svých pocitů! A tolik 
toho chtějí! A chtějí to tak hrozně moc! Tak jim to přece musí ostatní 
dopřávat – zcela bez námahy a zodpovědnosti těch tak převelice chtějících 
– nebo nemáme? Vždyť právě tak se chovají už malé děti – o to více 
„rozmazlené!“ 

Latinský základ „arogance“ je navíc tak dobře definovaný, že je 
umožněno hovořit druhým lidem do jejich chování. I celým společnostem. 
Pokud k tomu je oprávnění. Například aby se lidé nezabíjeli. Abychom se 
nemučili. Abychom nelhali a nepodváděli a nezneužívali nikoho. Protože to 
se týká velmi rychle každého. Protože takové jednání škodí každému. 
Podobně např. od rodiče vůči dítěti atd. 

A sestupme ještě hlouběji do hříchu, protože pýchy – s tradičním 
řeckým pojmem hubris: Hubris je „jednání, které je proti přirozenému 
řádu.“ Které „znásilňuje přirozený řád.“ Které „hanobí a ponižuje trpící 
oběť, třeba i pro potěchu násilníka a zločince.“ 

Tak hubris, adrogare, pýcha, arogance popisují jednání přestupující 
řády nadlidských sil a vlivů – bohů/Boha. Nejčastěji v dojmu, že „jsem lepší, 
než bohové/Bůh.“ A tak je samozřejmě nepotřebujeme. Klasicky na 
příkladech Medúzy, která se měla za krásnější Afrodité. Apoštola Petra, 
který se měl za chytřejšího Mesiáše Krista, za něhož Ježíše před chvílí 
vyznal. Jak klasický argument je to i v době (post-)moderní – Boha 
nepotřebujeme! Podívejte se, jak úžasný svět i životy bez Něj přece máme! 
Jak perfektně to splňuje definici pýchy i arogance! 

Stejně také na příkladu muže a ženy v zahradě, kteří lépe než Bůh 
vědí, že zapovězený strom poznání dobrého a zlého jim „slibuje 
vševědoucnost.“ Ačkoli strom nemůže nikomu slibovat nic. Ačkoli jsou 
v dobré Boží zahradě, a tak je jasné, že dobro již znají. A tak jim strom 
poznání dobrého a zlého může přidat pouze poznání zla. Který arogantní, 
pyšný blázen by chtěl poznat zlo? Ale i dnes ledaskdo tvrdí, že „bez poznání 
zla, nelze znát dobro!“ Ačkoli už každé miminko to vyvrací… 

Jenže právě tak všudypřítomná a hluboká a ničivá je pýcha, arogance, 
hubris, hřích: Člověk si nevidí ani do vlastní pusy. Nevidí ani absurditu a 
natvrdlost mnoha svých vlastních myšlenek. „Já jsem si svou dobrou situaci 
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zařídil sám! Protože už své početí, narození i mnohaletou péči a oběť 
ostatních, bez níž bych byl mrtvý!“ 

Tak arogantní je zcela automaticky člověk, že nevidí, že neposlušností 
Bohu můžeme poznat a působit jen zlo. Že strom nám nemůže nic slibovat. 
Že to jen my lidé vnucujeme vnějšímu svět své touhy a přání. A jsme zase 
v latinském adrogare – aroganci. Vždyť je směšné někoho vyznat jako 
Mesiáše, a okamžitě ho poučovat, co „mesiášství“ znamená a neznamená – 
protože podle „mé“ víry! 

Přece nemůžeme být kritičtí sami vůči sobě! Pryč se „semper 
reformanda!“ Musíme být hlavně pozitivní! Každý si přece může myslet, 
říkat, dělat co chce – protože hlavně já si chci myslet, říkat a dělat, co chci já 

sám! Bez jakékoli zodpovědnosti za cokoli. To přece nemůže působit chaos, 
utrpení, zlo, nedůvěru, nefungující lidskou společnost! To přece musí 
dopadnout dobře! 

My přece jsme lepší a chytřejší vševědoucího Stvořitele světa! Který 
za naši všudypřítomnou pýchu zemřel! Než biblická víra a zbožnost 
ověřená tisíciletími smrti, utrpení, oběti a služby! 

Tak zjišťujeme, že hřích = pýcha. Pýcha = hřích. A že pýcha, a proto 
ani hřích, není vůbec o nějakém pocitu kohokoli. Nýbrž jde o objektivní 
kategorii a dění. A tak běžně nemá s pocitem (ne-)viny vlastní nebo 
bližních společného nic. A že běžně lidé označují za pyšné a arogantní ty, 
kteří „jen“ říkají pravdu. Na rozdíl od těch, kterým právě pravda, fakta, 
skutečnost, širší perspektiva vadí – jak by takoví mohli být arogantní? 

Tak hle, kteří jsou považováni za pyšné a arogantní v postfaktické, 
postmoderní době: Ti, kteří vědí. Ti, kteří předkládají důkazy svých tvrzení. 
Ti, kteří mají jasno. Protože léta a desetiletí nesou tíhu a břemena bližních. 
Nesou a řeší tíhu zla, vin, nezájmu, lenosti, za které nijak nemohou. Jako 
proroci, apoštolové, Kristus… 

A naopak pyšní, zdá se, nejsou ti, kteří nemají jasno v takřka ničem. 
Jejichž jedinou oporou názorů a tvrzení jsou pocity – které jsou přece tak 
vytrvalé! Ti, kteří nenesou zodpovědnost za vlastně nic. Natožpak tíhu kříže 

bližních. Ti, kteří bez pomoci nezvládají ani všední povinnosti. A přesto si 
nárokují úplně vše – tedy na ostatních, protože zrovna v nárocích na 
ostatních mají tak převelice jasno. Takoví lidé přece nemohou být pyšní, že 
ne?! 

Ačkoli i Bible do zblbnutí opakuje, že pyšný, a tak hříšný, není ten, 
kdo podloženě kritizuje. Protože trvá na pravdě. Bůh i proroci i apoštolové i 
Kristus kritizují v Písmech svatých takřka pořád a v podstatě všechno. 
Protože trvale trvali na pravdě. Nakonec jen „láska se vždy raduje z pravdy, 
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ale nikdy ze špatnosti.“ (1Kor 13, 6) Ale jak daleko je ideál lásky k pravdě – 
jakkoli nelíbivé – vzdálený už církvím…? 

Proto dle Bible je pyšný ten, kdo právě kritické slovo, protože slovo 
pravdy, poslouchat nechce. Protože kritika už Boží a biblická odhaluje, že 
špatně je v lidském světě v podstatě vše. Protože takřka všichni lidé si 
nárokují, za co odpovědnost ani práci ani námahu ani jiný kříž nenesou a 
nést nehodlají. A proto zhusta neznají ani nejzákladnější fakta, skutečnosti 
– pravdu – toho, do čeho mluví. Ježíš přece, podle Petra, nemůže trpět a být 
zabit – vždyť teď ho Petr vyznal jako Mesiáše! 

Záchranou z pýchy, a tak z hříchu, přece nemůže být oběť Boha 
samého – nebo ano?! Lékem na pýchu, a tak hřích, přece nemůže být vlastní 

oběť člověka samého – nebo ano? A ve služebném životě plném pravdy? 
Proto je základem biblické zvěsti pokání. Vyznání vin. A tak služba a 

nesení křížů ostatních. Proto se i bezhříšný Kristus dal pokřtít. A narodil se 
jako nemanželské dítě. A nechával na sebe útočit zcela absurdními 
tvrzeními. A nikdy neužil svých božských talentů a schopností pro vlastní 
obohacení. 

Naopak znovu a znovu dokládal svá tvrzení fakty a činy a 
zodpovědností za někoho jiného. A pořád měl ve všem jasno. A pořád tak 
strašně, strašně kritizoval – dokonce i s bičem v ruce! Dokonce i vulgárními 
výrazy! Protože pořád nesl tíhu, kterou takřka nikdo jiný nést nechtěl. Na 
kterou nikdo „neměl čas.“ Přestože šlo o tíhu kříže ostatních, za které nijak 
nemohl. O kříž smrti, viny, zla, hříchu, arogance, sebestřednosti. Stejně jako 
to dělali proroci, praotci, apoštolové… 

Stejně jako mágové („tři králové“) od Východu. Kteří cestovali pěšky 
rok, aby se poklonili králi cizího náboženství. Aby takovému obětovali své 
dary. Co že z toho měli? 

Protože kdo nečiní pokání, je pyšný. Tak převelice nápadně už u velmi 
malých dětí. Jimiž jsou dnes běžně i třicetiletí. Protože jim se má všechno 
přizpůsobit. A běda, když tomu tak nebude – i v církvi! 

Ačkoli i Bible připomíná, že i kdyby nakonec kdokoli byl tak úžasným, 
tak „oprávněně arogantním,“ že by získal byť celý svět – k čemu dobrému 
by to komu bylo? 

A co by to bylo ve srovnání s Bohem, který udělal pravý opak? Který 
obětoval svůj život i své nebeské království – pro záchranu každého 
člověka? Který nese kříž už pýchy, a tak hříchu, všech ostatních? Kterého 
máme všichni následovat! 

Amen. 
 

Píseň: NEZ463 – Jakož o tom proroci; 1.-5. sloka 
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